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P R E V E N C E

V čem školy často chybují při šetření 
šikany – další zkušenosti z cest s ČŠI
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1 A pokud se to opakovaně nedaří, je dobré ani tak nerezignovat a přizvat si na pomoc SVP – možná se jedná o pokročilé stádium šikany 
a je potřeba povolat posily zvenčí.
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2 Buďme si vědomi, že šikanu nelze vymýtit, lze jen stále preventivně působit a „navracet“ třídní kolektivy z trajektorie třídy vyvíjející se 
směrem k šikaně na trajektorii třídy směřující k bezpečnému prostředí.

J A R M I L A  K U B Á Ň KO VÁ

V minulém čísle ŠPP jsme se zabývali některými omyly, které se objevují ve školách při 
šetření šikany. V dnešním článku se podíváme na další z nich, a to sice na hodnocení 
a sankcionování chování žáků, resp. na provázání udělovaných sankcí se školním řádem.

4. „ale mimo školu nás jeho chování 
nezajímá“; „svého žáka si budeme trestat 
i za poklesky mimo školu“

Dejme tomu, že i přes počáteční rozpačité šetření se povedlo 
odhalit, že v jedné ze tříd dochází k opakovanému dlouho-
dobému ubližování určité skupiny žáků jejich spolužáko-
vi, který se tomuto chování neumí adekvátně bránit. A je 
prokázáno, že mnoho incidentů se odehrává mimo školu, 
zatímco ve škole se neděje „nic moc“. V takovém případě 
méně zkušené a vzdělané školy reagují jedním z výše uve-
dených způsobů (tj. nastupuje buď neochota se zabývat 
činy mimo školu, nebo naopak sankce např. za podvečerní 
bitku na veřejném hřišti).

Ani jedna z uvedených reakcí není adekvátní – nelze předpo-
kládat, že lidé se umějí dokonale ovládat a chovat se ve škole 
„dobře“ a mimo školu „špatně“, stejně jako si škola nemůže 
uzurpovat rodičovskou odpovědnost. Zkušené a dobře re-
agující školy v takových případech obvykle zvyšují do-
hled nad žáky ve škole, pozorují je a mluví s nimi, protože 
je takřka nemožné, aby ve třídě žáci fungovali mezi sebou 
s  respektem a  veškeré ubližování se dělo mimo pozemek 
školy. Snaží se tedy zjistit provázanost chování uvnitř 
i vně školy. A obvykle se jim daří odhalit podobné chování 
i ve škole – a s tím už mohou a mají pracovat1.

A  mimořádně dobře fungující školy v  případě náznaku 
domlouvané bitky mezi svými žáky předávají oznámení 
městské policii, která má své možnosti, jak preventivně 
zakročit. Škola tím vysílá svým žákům jasný vzkaz – násilí je 
nepřípustné, ve škole si s tím poradíme sami, mimo školu si 
s tím poradí policie a OSPOD.

5. „komu prokážeme šikanu, obdrží 
nejvyšší možnou sankci před nastoupenou 
třídou“

Zejména školy, kde se nad slovem šikana vznáší opar čehosi 
démonického, mají někdy tendenci trestat její aktéry velmi 
přísně. Udělení trestu považují za příležitost pro varování 
ostatním žákům a též za možnost, jak aktérům šikany oplatit 
pocity ponížení, kterým čelil jejich šikanovaný spolužák.

Ani jeden z předpokladů není následováníhodný. Školy, které 
úspěšně šetří podezření na šikanu několikrát do roka2, vědí, 
že jejich jedinou oporou je školní řád (sankční řád). A ze-
jména chtějí-li případ uzavřít (nikoliv ho pouze posunout do 
občanskoprávního sporu s  rodiči označených agresorů), je 
nutno ho dodržovat. Jinak se vystavují rizikům oprávně-
ných stížností / žalob, které budou odvádět jejich energii 
mimo školu – nikoliv do třídy, kde je naléhavě třeba.

Veřejné vyhlašování trestů pro žáky, kteří ubližovali, je vy-
soce rizikovou akcí. Došlo by tím k narušení soukromí žáka 
(vč. GDPR) a jeho rodiče by se svou stížností v tomto bodě 
pravděpodobně uspěli. Třídě je daleko lepší říct, že byly udě-
leny sankce v souladu se školním řádem, a zbytek nechat na 
žácích – pravděpodobně si to mezi sebou řeknou.

Jiným rizikem je to, že se škole situace tzv. vymkne z rukou. 
Např. žák usvědčený ze šikany tuto chvíli využije pro další 
vyjádření agrese a začne kynout „davu“ svých spolužáků se 
vztyčenými prostředníčky na obou rukou. Nebo otevřeně 
vyhrožovat škole / vám osobně / spolužákům. Podle mého 
soudu to za toto riziko nestojí. Daleko bezpečnější je ulo-
žit sankci žákovi ve výchovné komisi (nebo při jakémkoliv 
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jiném setkání ve formátu žák, jeho zákonní zástupci a zá-
stupci školy). V takovém formátu je šance, že akt nebude 
zneužit pro další agresi, o něco vyšší (a pokud přijde další 
agrese, tak aspoň nebude mít tolik svědků).

Ve výčtu situací, kdy školy při šetření šikany mohou chybo-
vat, by se dalo samozřejmě pokračovat i dále, nicméně s tě-
mito omyly se ve školách setkávám nejčastěji. A  moc nám 
všem přeji, aby se ze škol začaly vytrácet.

Mgr. Jarmila Kubáňková, Ph.D., metodička služeb 116 000 a 116 123, statutární zástupkyně 
Cesta z krize, z. ú.

Zhasnout (obrazovky) a spát! Jak 
digitální technologie ovlivňují spánek?
R A D K A  K Ů Ř I LO VÁ ,  A D É L A  S V O B O D O VÁ

(Ne)dostatek a kvalita spánku ovlivňuje školní výkon i náladu vašich studentů a studentek. 
Zahánět je po večerech „na kutě“ sice není ve vašich kompetencích, důležitost spánkového 
režimu však alespoň můžete společně probrat. Přečtěte si, jak na tom mladí lidé se spaním 
jsou, jakou roli v tom hrají obrazovky a co dělat jinak a lépe, abychom se vyspali do růžova.

Proč vlastně spíme?

Spánek nám umožňuje, abychom si náš bdělý čas plnohod-
notně užili. Dostatečný spánkový režim totiž přímo ovliv-
ňuje naše fyzické i psychické zdraví (např. Guarana a kol., 
2021; Scott a kol., 2021). Pomáhá nám uvolnit se a zpraco-
vat stres, podněcuje kreativitu i schopnost řešit problé-
my a  výrazně ovlivňuje soustředění i  učení. Nedostatek 
spánku naopak snižuje naši frustrační toleranci, tedy odol-
nost vůči věcem, které nás vytáčejí a stresují.

Pro děti a dospívající je kvalitní spánek 
obzvlášť důležitý

Dětský mozek potřebuje mnohem více spánku než ten 
dospělácký. Negativní dopady spánkového de�citu, který 
nelze zpětně dohnat, jsou proto u dětí závažnější.

Jak dlouho bychom měli podle odborníků (Hirshowitz a kol., 
2015) spát?
	� Děti 6–11 let: 9 až 11 hodin
	� Teenageři: 8 až 10 hodin
	� Dospělí: 7 až 9 hodin

Podle našich dat (jaro 2023) ovšem doporučenou délku do-
držuje pouze 29 % sedmáků až deváťáků. 32 % dotázaných 
pak ve všední dny pravidelně spává méně než 7 hodin denně.

Kvalita spánku se neměří jen jeho délkou. Důležitými uka-
zateli jsou také odpovědi na následující otázky: Zvládneme 
dopoledne bez podřimování? Daří se nám usnout v relativně 
krátkém čase? Spíme tvrdě a bez nočního probouzení?

Modrá je dobrá, ale všeho moc škodí

Jedním z narušitelů spánku je umělé osvětlení včetně záření 
z obrazovek. To na nás působí svou modrou složkou. Zasta-
vuje produkci spánkového hormonu melatoninu, který 
by se měl začít přirozeně uvolňovat se západem slunce. Mo-
zek tak stále dostává signál, že je čas být aktivní. Dospí-
vající přitom nejintenzivněji používají telefony právě večer 
před spaním, a tak oddalují reálnou dobu usnutí a zkracují si 
čas na nezbytný odpočinek (Krishnan, Sanjeev a Latti, 2020).

Už jen přítomnost telefonu blízko postele přitom zvyšuje 
pravděpodobnost, že na něm před spaním strávíme více 
času a  že po něm po probuzení okamžitě sáhneme. Navíc 


